



HOUSE OF COMMONS
CHAMBRE DES COMMUNES
CANADA

45th PARLIAMENT, 1st SESSION

45^e LÉGISLATURE, 1^{re} SESSION

JOURNALS

No. 36

Wednesday, October 8, 2025

2:00 p.m.

JOURNAUX

N° 36

Le mercredi 8 octobre 2025

14 heures

PRAYER

NATIONAL ANTHEM

STATEMENTS BY MEMBERS

Pursuant to Standing Order 31, members made statements.

ORAL QUESTIONS

Pursuant to Standing Order 30(5), the House proceeded to Oral Questions.

DAILY ROUTINE OF BUSINESS

Introduction of Government Bills

Pursuant to Standing Orders 68(2) and 69(1), on motion of the Honourable Gary Anandasangaree (Minister of Public Safety), seconded by the Honourable Stephen Fuhr (Secretary of State (Defence Procurement)), Bill C-12, An Act respecting certain measures relating to the security of Canada's borders and the integrity of the Canadian immigration system and respecting other related security measures, was introduced, read the first time, ordered to be printed and ordered for a second reading at the next sitting of the House.

First Reading of Senate Public Bills

Pursuant to Standing Order 69(2), on motion of Yvan Baker (Etobicoke Centre), seconded by James Maloney (Etobicoke—Lakeshore), Bill S-210, An Act respecting Ukrainian Heritage Month, was read the first time and ordered for a second reading at the next sitting of the House.

PRIÈRE

HYMNE NATIONAL

DÉCLARATIONS DE DÉPUTÉS

Conformément à l'article 31 du Règlement, des députés font des déclarations.

QUESTIONS ORALES

Conformément à l'article 30(5) du Règlement, la Chambre procède à la période de questions orales.

AFFAIRES COURANTES ORDINAIRES

Dépôt de projets de loi émanant du gouvernement

Conformément aux articles 68(2) et 69(1) du Règlement, sur motion de l'honorable Gary Anandasangaree (ministre de la Sécurité publique), appuyé par l'honorable Stephen Fuhr (secrétaire d'État (Approvisionnement en matière de défense)), le projet de loi C-12, Loi concernant certaines mesures liées à la sécurité de la frontière canadienne et à l'intégrité du système d'immigration canadien et d'autres mesures connexes liées à la sécurité, est déposé, lu une première fois, l'impression en est ordonnée et la deuxième lecture en est fixée à la prochaine séance de la Chambre.

Première lecture des projets de loi d'intérêt public émanant du Sénat

Conformément à l'article 69(2) du Règlement, sur motion d'Yvan Baker (Etobicoke-Centre), appuyé par James Maloney (Etobicoke—Lakeshore), le projet de loi S-210, Loi instituant le Mois du patrimoine ukrainien, est lu une première fois et la deuxième lecture en est fixée à la prochaine séance de la Chambre.

Presenting Petitions

Pursuant to Standing Order 36, petitions certified by the Clerk of Petitions were presented as follows:

- by Dan Mazier (Riding Mountain), one concerning justice (No. 451-00166);
- by Gord Johns (Courtenay—Alberni), one concerning citizenship and immigration (No. 451-00167);
- by the Honourable Jenna Sudds (Kanata), one concerning citizenship and immigration (No. 451-00168);
- by Brad Redekopp (Saskatoon West), one concerning justice (No. 451-00169);
- by Patrick Weiler (West Vancouver—Sunshine Coast—Sea to Sky Country), one concerning media and telecommunications (No. 451-00170);
- by William Stevenson (Yellowhead), one concerning government services and administration (No. 451-00171);
- by Elizabeth May (Saanich—Gulf Islands), one concerning the democratic process (No. 451-00172);
- by Adam Chambers (Simcoe North), one concerning media and telecommunications (No. 451-00173);
- by Grant Jackson (Brandon—Souris), one concerning the democratic process (No. 451-00174).

GOVERNMENT ORDERS

The House resumed consideration of the motion of the Honourable David McGuinty (Minister of National Defence), seconded by the Honourable Ruby Sahota (Secretary of State (Combatting Crime)), — That Bill C-11, An Act to amend the National Defence Act and other Acts, be now read a second time and referred to the Standing Committee on National Defence.

The debate continued.

MESSAGES FROM THE SENATE

A message was received from the Senate informing this House that the Senate has passed the following bill to which the concurrence of the House is desired:

Bill S-227, An Act respecting Arab Heritage Month.

GOVERNMENT ORDERS

The House resumed consideration of the motion of the Honourable David McGuinty (Minister of National Defence), seconded by the Honourable Ruby Sahota (Secretary of State (Combatting Crime)), — That Bill C-11, An Act to amend the National Defence Act and other Acts, be now read a second time and referred to the Standing Committee on National Defence.

The debate continued.

Présentation de pétitions

Conformément à l'article 36 du Règlement, des pétitions certifiées par le greffier des pétitions sont présentées :

- par Dan Mazier (Mont-Riding), une au sujet de la justice (n° 451-00166);
- par Gord Johns (Courtenay—Alberni), une au sujet de la citoyenneté et de l'immigration (n° 451-00167);
- par l'honorable Jenna Sudds (Kanata), une au sujet de la citoyenneté et de l'immigration (n° 451-00168);
- par Brad Redekopp (Saskatoon-Ouest), une au sujet de la justice (n° 451-00169);
- par Patrick Weiler (West Vancouver—Sunshine Coast—Sea to Sky Country), une au sujet des médias et des télécommunications (n° 451-00170);
- par William Stevenson (Yellowhead), une au sujet de l'administration et des services gouvernementaux (n° 451-00171);
- par Elizabeth May (Saanich—Gulf Islands), une au sujet du processus démocratique (n° 451-00172);
- par Adam Chambers (Simcoe-Nord), une au sujet des médias et des télécommunications (n° 451-00173);
- par Grant Jackson (Brandon—Souris), une au sujet du processus démocratique (n° 451-00174).

ORDRES ÉMANANT DU GOUVERNEMENT

La Chambre reprend l'étude de la motion de l'honorable David McGuinty (ministre de la Défense nationale), appuyé par l'honorable Ruby Sahota (secrétaire d'État (Lutte contre la criminalité)), — Que le projet de loi C-11, Loi modifiant la Loi sur la défense nationale et d'autres lois, soit maintenant lu une deuxième fois et renvoyé au Comité permanent de la défense nationale.

Le débat se poursuit.

MESSAGES DU SÉNAT

Un message est reçu du Sénat qui informe la Chambre qu'il a adopté le projet de loi suivant, qu'il soumet à son assentiment :

Projet de loi S-227, Loi instituant le Mois du patrimoine arabe.

ORDRES ÉMANANT DU GOUVERNEMENT

La Chambre reprend l'étude de la motion de l'honorable David McGuinty (ministre de la Défense nationale), appuyé par l'honorable Ruby Sahota (secrétaire d'État (Lutte contre la criminalité)), — Que le projet de loi C-11, Loi modifiant la Loi sur la défense nationale et d'autres lois, soit maintenant lu une deuxième fois et renvoyé au Comité permanent de la défense nationale.

Le débat se poursuit.

RETURNS AND REPORTS DEPOSITED WITH THE CLERK OF THE HOUSE

Pursuant to Standing Order 32(1), papers deposited with the Clerk of the House were laid before the House as follows:

— by the Clerk of Petitions — First report, which was as follows:

Pursuant to Standing Order 131(5), the Clerk of Petitions has the honour to report that the petition from the Gore Mutual Insurance Company, praying for the passage of a private act, filed by Connie Cody (Cambridge) on Tuesday, October 7, 2025, meets the requirements of Standing Order 131.

— by the examiner of petitions for private bills — First report, which was as follows:

Pursuant to Standing Order 133(2), the examiner of petitions for private bills has taken into consideration the petition from the Gore Mutual Insurance Company, which was received by the House on Tuesday, October 7, 2025, and has the honour to report that the requirements of the Standing Orders regarding notice have been fully complied with in this case.

— by the Honourable Mandy Gull-Masty (Minister of Indigenous Services) — Report on the administration of the Indian Oil and Gas Act for 2023 to 2025, pursuant to the Indian Oil and Gas Act, R.S., 1985, c. I-7, s. 28.1. — Sessional Paper No. 8560-451-1279-01. (*Pursuant to Standing Order 32(5), permanently referred to the Standing Committee on Indigenous and Northern Affairs*)

ADJOURNMENT PROCEEDINGS

At 6:30 p.m., pursuant to Standing Order 38(1), the question “That this House do now adjourn” was deemed to have been proposed.

After debate, the question was deemed to have been adopted.

Accordingly, at 6:53 p.m., the Speaker adjourned the House until tomorrow at 10:00 a.m., pursuant to Standing Order 24(1).

ÉTATS ET RAPPORTS DÉPOSÉS AUPRÈS DU GREFFIER DE LA CHAMBRE

Conformément à l'article 32(1) du Règlement, des documents remis au greffier de la Chambre sont déposés à la Chambre comme suit :

— par la greffière des pétitions — Premier rapport, dont voici le texte :

Conformément à l'article 131(5) du Règlement, la greffière des pétitions a l'honneur de faire connaître que la pétition de la Gore Mutual Insurance Company, qui sollicite l'adoption d'une loi d'intérêt privé, déposée par Connie Cody (Cambridge) le mardi 7 octobre 2025, est conforme aux dispositions de l'article 131 du Règlement.

— par l'examinatrice des pétitions introductives de projets de loi d'intérêt privé — Premier rapport, dont voici le texte :

Conformément à l'article 133(2) du Règlement, l'examinatrice des pétitions introductives de projets de loi d'intérêt privé a pris en considération la pétition de la Gore Mutual Insurance Company, reçue par la Chambre le mardi 7 octobre 2025, et a l'honneur de faire connaître que les prescriptions du Règlement relatives aux avis ont été observées en entier dans ce cas.

— par l'honorable Mandy Gull-Masty (ministre des Services aux Autochtones) — Rapport sur l'application de la Loi sur le pétrole et le gaz des terres indiennes de 2023 à 2025, conformément à la Loi sur le pétrole et le gaz des terres indiennes, L.R., (1985), ch. I-7, art. 28.1. — Document parlementaire n° 8560-451-1279-01. (*Conformément à l'article 32(5) du Règlement, renvoi en permanence au Comité permanent des affaires autochtones et du Nord*)

DÉBAT D'AJOURNEMENT

À 18 h 30, conformément à l'article 38(1) du Règlement, la motion « Que la Chambre s'ajourne maintenant » est réputée présentée.

Après débat, la motion est réputée agréée.

En conséquence, à 18 h 53, le Président ajourne la Chambre jusqu'à demain, à 10 heures, conformément à l'article 24(1) du Règlement.